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Mødet afholdt 20.11.2024 kl. 15:30 – 17.00 hos Refa, Energivej 4, 4800 Nykøbing F. 
 
Mødet indkaldt af Bjarne Dahl på vegne af strandgrundejerforeningerne på Sydfalster. 
 
 
 
Deltagere: 
Mette Suhr Stoffregen – Refa, Direktør 
Gert Christensen – Refa, Chef for logistik og genanvendelse 
 
Jesper Blomberg – Formand for Teknik, Klima og Miljøudvalg, Guldborgsund Byråd (M) 
Annemette S. Johnsen - Næstformand for Teknik, Klima og Miljøudvalg, Guldborgsund Byråd (F), 
                                       Bestyrelsesmedlem REFA 
 
Casper Henriksen – Centerchef Teknik, Klima og Miljø, Guldborgsund Kommune 
 
Flemming Mikkelsen – Marielyst Grundejerforening 
Aksel Lindhardt – Elkenøre Grundejerforening 
Kirsten Mortensen – Laksenborg Grundejerforening 
Hens-Henrik Madsen – Grundejerforeningen Dyrehaven Marielyst 
Gert Gulløv – Pederdal Grundejerforening 
Jørgen Kjær – Stovby Klit Grundejerforening 
Søren Christensen - Gnaverhavens Grundejerforening 
Lone Thelke - Gnaverhavens Grundejerforening 
Rene Rud Mikkelsen – Gedesby Østre strand Grundejerforening  
Bjarne Dahl – Sildestrup Strand Grundejerforening 

  
  
 

Dagsorden 
 
1) Velkomst, formål og kort præsentationsrunde 
2) Baggrund for mødet    
3) Gennemgang af grundejerforeningernes mødeoplæg og dialog herom. 
4) Status på evalueringsprocessen for affaldsindsamlingsordningen (Refa) 
5) Opsummering og aftale for videre forløb. 
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1. Velkomst, formål og kort præsentationsrunde 

 
Bjarne Dahl bød velkommen og takkede Refa for at stille mødefaciliteter til rådighed for mødet. 
Mødet var indkaldt med det formål at etablere en dialog mellem Refa, Guldborgsund Kommune, 
det politiske udvalg Teknik, Klima og Miljø og sommerhusgrundejerforeningerne om input til eva-
lueringen af affaldsindsamling i sommerhusområderne – mhp. at tilpasse ordningen jf. disse in-
put.  
Inden mødet havde alle deltagere fået fremsendt grundejerforeningernes notat, som samtlige 11 
Grundejerforeninger står bag. 
Herefter en kort præsentationsrunde. 
 
 
 
 
 
 

2. Baggrund for mødet     

Vurdering og evaluering af den nye affaldsindsamling blev påbegyndt i 2023.  
Grundejerforeningerne havde i 2023 individuelle møder med kommunen og Refa. 
Der var en god dialog – men uden at dette førte til nogle tilpasninger til sommerhusområderne, og 
alle blev henvist til formel evaluering i 2024 
Grundejerforeningerne blev opfordret til at udarbejde og dokumentere en fælles evaluering, som 
er indeholdt i det notat, der er fremsendt inden mødet og vedlagt dette referat. 
Indledende møde afholdt med Guldborgsund Kommune og Refa d. 04.06.2024 
 
 

3. Gennemgang af grundejerforeningernes mødeoplæg og dialog herom 

Bjarne Dahl gennemgik hovedpunkterne i det fremsendte notat: 
 
1. Håndtering af plast/mad og drikkekartoner 
2. Differentieret indsamlingsordning (sommerhusordning) 
3. Krav til renovationsbiler 
4. Kørsel i sommerhusområderne 
5. Udlejningshuse – fleksibilitet ift. skiftedag i udlejningshuse. 
 
Ad 1 
Grundejerforeningerne udtrykte fortsat stor utilfredshed med indsamlingen af plast/mad og drikke-
kartoner i plasticsække. Mange grundejere oplever at sække blæser rundt i området og at sække 
bliver flået i stykker af måger og andre dyr samt at indholdet bliver spredt ud over grund og ve-
jene.  
REFA var opmærksom på problemet og henviste til, at man kunne tilkøbe en ekstra container 
mod et årligt ekstra gebyr på kr. 300,00. Plasticsækkene er absolut ikke den optimale løsning, og 
henviste til, at tilpasning af løsningen afventer implementering iht. EU's direktiv om producentan-
svar (emballage). På forespørgsel kunne Refa ikke oplyse, hvilke ændringer dette ville medføre 
eller hvornår, men de kunne oplyse at implementering af ordningen var udskudt mindst 6 måne-
der. Endvidere, at en tilretning af indsamling af plast, mad- og drikkekartoner også vil ske på bag-
grund af brugerundersøgelsen. 
 
Ad 2 
Grundejerforeningerne ønsker den tidligere sommerhusordning genindført. Denne ordning vil 
kunne begrænse renovationsbilernes kørsel i området. Mange grundejere benytter kun deres 
huse i begrænset omfang og får derfor en meget begrænset affaldsmængde, men i nuværende 
ordning skal der betales for renovation i 52 uger.  
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I samme forbindelse blev rejst spørgsmålet, om opsætning af miljøstationer var en mulighed. 
REFA er opmærksom på 43 ugers reglen. Men slog fast, at uanset om man kun må benytte som-
merhuset i 43 uger, er det lovligt at benytte sommerhuset i de 9 resterende uger, blot man ikke 
overnatter i huset. Derfor er det lovligt at fastholde afhentning i 52 uger og tilsvarende opkræve 
betaling for renovation i 52 uger, hvilket REFA indtil videre fastholder. 
Kommunens repræsentanter var åbne overfor en dialog i 2025 om en fremtidig differentieret ind-
samling, hvilket først vil kunne få virkning fra 2026. 
Kommunen oplyste, at hvis der skulle opsættes miljøstationer, kunne en sådan indsamling ske 
indenfor en radius af 750 meter. 
 
Ad 3 
Grundejerforeningerne gjorde allerede i høringsfasen opmærksom på behov for små 2 akslede 
biler til at servicere sommerhusområderne, og efterfølgende har grundejerforeningerne påtalt 
overfor REFA, at renovationsbilerne både fra Remondis og REFA er for store, hvilket er til skade 
for veje og rabatter. Der er behov for, at der alene benyttes små renovations-biler, såkaldt 2-aks-
lede biler med 2 kamre. 
REFA tog bemærkningerne til efterretning, men kunne ikke love en ændring bl.a. grundet økono-
mien i indsamlingen 
 
Ad 4 
Grundejerforeningerne har gentagne gange påtalt overfor REFA, at renovationsbilerne kører for 
hurtigt og med kraftige accelerationer og opbremsninger i sommerhusområdet, at ’hjørnerne’ til 
sidevejene bliver ’kørt af’, og der bliver kørt i rabatterne, hvorved der laves dybe spor i vejrabat-
terne. På grusvejene og på vendepladserne ses ofte dybe spor og huller efter renovationsbilerne. 
Det blev fremført, at det kan blive nødvendigt at opkræve REFA for bidrag til vejreparation. 
REFA oplyste at man ved flere lejligheder har påtalt problemet overfor egne chauffører og Re-
mondis chauffører, og det er Refa’s opfattelse, at disse påtaler har hjulpet. Endvidere bliver der 
nu installeret ’sporingsudstyr’ i alle renovationsbilerne således, at Refa kan kontrollere, hvor hur-
tigt der bliver kørt. 
 
Ad 5 
Grundejerforeninger opfordrede til, at der blev mulighed for fleksibel tømmedag for udlejningshu-
sene, således at tømning sker efter ’skiftedag’ typisk lørdag. 
Dette punkt blev taget til efterretning. 
 
------------------------------------------ 
 
Slutteligt var der en dialog om, hvem der i sidste ende beslutter og indstiller forslag til ændring af 
affaldsindsamlingsordningen. Casper Henriksen redegjorde kort for denne proces: 
 
a)           Refa indsamler erfaringer og foretager brugerundersøgelser. 
b)           Refa udarbejder anbefaling / forslag til kommunen i Teknik, Klima og Miljøudvalget. 
c)           Formandskabet for Teknik, Klima og Miljøudvalget vil i givet fald skulle bede  
              administrationen - Casper Henriksen’s område – om at udarbejde forslag til opdatering 
              af affaldsregulativ. 
d)           Affaldsregulativ sendes i høring inden godkendelse i politisk udvalg - Teknik, Klima 
              og Miljøudvalget. 
e)           Refa bliver bedt om at tilpasse servicen jf. godkendte regulativ. 

 
I denne mødekreds er det således Jesper Blomberg og Annemette S. Johnsen, der foretager den 
endelige godkendelse.  
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4. Status på evalueringsprocessen for affaldsindsamlingsordningen 
(Refa)     

Mette Stoffregen og Gert Christensen orienterede kort om den brugerundersøgelse, der var fore-
taget via Perfect Waste appen og oplyste bl.a. at appen er taget i anvendelse af mere end 80.000 
brugere i REFA’s område.  
Resultatet af brugerundersøgelsen er stadig under behandling og vil også blive brugt ifm. den 
samlede evaluering.  
Mette Stoffregen oplyste, at REFA ifm. med evalueringen vil udsende spørgeskema til alle kun-
der, tidspunkt for dette ligger endnu ikke fast.  
Grundejerforeningerne anmodede om at være med i en dialog, når den samlede evaluering skal 
konkluderes i form af anbefalinger / ændringsforslag.  
I den anledning roste Jesper Blomberg grundejerforeningernes initiativ, og at grundejerforenin-
gerne kom med gode input og i god tid.  
 
 
 
 
 
 
 

5. Opsummering og aftale for videre forløb.   

 
Grundejerforeningerne har identificeret følgende behov for tilpasning af affaldsindsamling i som-
merhus-områderne: 

 
• Implementere bedre løsninger for plast, mad- og drikkekartoner. 
• Genindføre differentieret afhentning - sommerhusordning. 
• Bruge mindre renovationsbiler. 
• Køre efter forholdene – pas på sommerhusområdernes grusveje. 
• Tilbyd fleksibel afhentningsdag for udlejningshuse. 
 

 
Evalueringsprocessen vil fortsætte i 2025 og implementering iht. EU's direktiv om producentan-
svar (emballage) er udskudt i mindst 6 måneder, hvorfor Plast, mad- og drikkekartoner ikke æn-
dres pr. 01.01.2025. Der forventes derfor ikke ændringer til ordningen i første halvdel af 2025.  
 
Det blev derfor aftalt at afholde opfølgningsmøde i dette forum igen om ca. 6 mdr. Mette Stof-
fregen sender forslag til mødetidspunkt til Bjarne Dahl, som herefter udsender mødeinvitation. 
 
 
Herefter sluttede mødet og Bjarne Dahl takkede for et godt møde med en god og konstruktiv dia-
log. 
 
 
 
27.11.2024 
 
Søren Christensen / Bjarne Dahl  


